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Abstract: 

 

While, solar photovoltaic (PV) for clean electricity generation is promising, 

ensuring its optimum performance is crucial for sustainability. Accumulation of 

dust from the outdoor environment on the modules of PV system is natural, but 

dust becomes a major issue in the performance of PV systems in the Sahara 

region, like Libya, where the availability of high solar radiation. The 

considerable increase of installations in desert areas, it makes essential to assess 

the resistance of modules to sand and weather conditions in various areas of the 

country. This thesis will investigate the effect of dust on PV module 

performance. The important of this work came due to the transfer of large scale 

PV technology to the local area characterized by hot and dusty conditions for 

most seasons that is represents the main barrier to PV utilization. A fundamental 

understanding of how dust affects PV module performance is presented. 

However, further investigation on induced shading and losses of electrical PV 

module performance due to dust accumulation is conducted. A mathematical 

simulation model to justify the shape of the typical behavior of the electrical 

characteristics in the presence of shading on the tilted module surface is 

considered. The simulation results will be applied to develop a dust correction 

model for long term energy prediction for PV modules that is able to provide 

better energy prediction and possible variation in the PV module performance 

over long period of time. On the other hand, experimental investigation was 

carried out in order to study the effect of dust accumulation on PV module and 

to compare the results with that obtained from the simulation procedure. It is 

found that the degradation in power output from the module is related to the 

linear dependence of the current with the solar irradiance (light transmittance), 

since the open circuit voltage increases logarithmically with intensity which 

means that there is a small variation in PV module output voltage. 
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 :  الخلاصة

( لتوليد الكهرباء النظيفة واعدة ،  PVالكهروضوئية ) في حين أن الطاقة الشمسية      
فإن ضمان أدائها الأمثل أمر بالغ الأهمية لتحقيق الاستدامة. تراكم الغبار من البيئة  
الخارجية على وحدات النظام الكهروضوئي أمر طبيعي ، لكن الغبار يصبح مشكلة  

ثل ليبيا ، حيث يتوفر  رئيسية في أداء الأنظمة الكهروضوئية في منطقة الصحراء ، م 
إشعاع شمسي عالي. إن الزيادة الكبيرة في المنشآت في المناطق الصحراوية ، تجعل  
من الضروري تقييم مقاومة الوحدات للرمال والظروف الجوية في مناطق مختلفة من  
الكهروضوئية.   الوحدة  أداء  على  الغبار  تأثير  في  الأطروحة  هذه  ستبحث  البلاد. 

العمل بسبب نقل تقنية الكهروضوئية على نطاق واسع إلى المنطقة  جاءت أهمية هذا  
المحلية التي تتميز بظروف حارة ومغبرة لمعظم المواسم والتي تمثل العائق الرئيسي  
الغبار على  تأثير  لكيفية  أساسي  فهم  تقديم  يتم  الكهروضوئية.  الطاقة  استخدام  أمام 

إجرا يتم   ، ذلك  ومع  الكهروضوئية.  الوحدة  التظليل  أداء  حول  التحقيق  من  مزيد  ء 
نموذج   في  يُنظر  الغبار.  تراكم  بسبب  الكهروضوئية  الوحدة  أداء  وفقدان  المستحث 
وجود   في  الكهربائية  للخصائص  النموذجي  السلوك  شكل  لتبرير  رياضي  محاكاة 
نموذج   لتطوير  المحاكاة  نتائج  تطبيق  سيتم  المائلة.  الوحدة  سطح  على  التظليل 

تنبؤ بالطاقة على المدى الطويل للوحدات الكهروضوئية القادرة على تصحيح الغبار لل
توفير تنبؤ أفضل للطاقة والتباين المحتمل في أداء الوحدة الكهروضوئية على مدى  
فترة طويلة من الزمن. من ناحية أخرى ، تم إجراء تحقيق تجريبي لدراسة تأثير تراكم  

تائج مع تلك التي تم الحصول عليها من  الغبار على الوحدة الكهروضوئية ومقارنة الن 
بالاعتماد  يرتبط  الوحدة  من  الطاقة  خرج  في  التدهور  أن  وجد  لقد  المحاكاة.  إجراء 
الخطي للتيار مع الإشعاع الشمسي )نفاذية الضوء( ، نظرًا لأن جهد الدائرة المفتوحة  

حدة الكهروضوئية  يزداد لوغاريتميًا مع الشدة مما يعني أن هناك اختلافًا بسيطًا في الو 
 انتاج التيار الكهربائي 
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